

СОДЕРЖАНИЕ

ОФИЦИАЛЬНОЕ

Ауденция Католикоса Всех Армян господину Кейдзи Иде.....	3
Ауденция Католикоса Всех Армян господину Артуру Чилингарову.....	3
Ауденция Католикоса Всех Армян недавно назначенному папскому нунцию.....	4
Заупокойная месс Патриарха Шенуды III.....	4
Ауденция Католикоса Всех Армян членам руководства “Ворлд Вижн”	5
Слово Его Святейшества Гарегина II, Католикоса Всех Армян в связи с кончиной композитора Александра Арутюняна	6

ПРОПОВЕДИ

Проповедь архимандрита Момика Саргсяна в Кафедральном соборе Святого Эчмиадзина во время Св.Литургии на праздник Ввержения в ров Св.Григория Просветителя.....	8
--	---

РЕЛИГИОЗНО-БОГОСЛОВСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

КАРИНЭ ГРИГОРЯН - Религиозное возрождение в России в 19-20 веках	11
--	----

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

ИЕРОМОНАХ ЗАВЕН ЯЗИЧЯН - Царская династия Лусинян в Киликии	20
ПЕТРОС ОГАНЕСЯН-Николай Адонц-основатель армянского византиноведения....	47
ЭДУАРД ПОГОСЯН - Процесс признания независимой Республики Армения в 1990-2001 годах.....	58
ИЕРОМОНАХ ЗАКАРИЯ БАГУМЯН - Поучения архимандрита Киракоса Ерзнкапи об исповедании грехов.....	68

СООБЩЕНИЯ

ДЬЯКОН ЛЕВОН ЕРНДЖАКЯН - Армянская церковь во время правления Закарян: вопрос подвижного алтаря.....	95
НОРАЙР ПОГОСЯН - Макеняц монастырь согласно Гевонду Алишану.....	102
АСМИК АМИРДЖАНИЯН - Статус монастырского землевладения в Лори в конце XVIII - начале XIX в.....	111

ДУХОВНЫЕ ЧТЕНИЯ

СВЯЩЕННИК ГЕВОНД МАИЛЯН - Новые вызовы.....	116
---	-----

РЕЦЕНЗИЯ. БИБЛИОГРАФИЯ

ГЕВОРГ ТЕР-ВАРДАНИЯН, ДАВИТ КАЗАРЯН - Акнерский скрипторий и вновь открытый “Нарек” 1331-ого года.....	118
--	-----

ЦЕРКОВНЫЕ НОВОСТИ.....	143
------------------------	-----

CONTENTS

OFFICIAL

Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to Mr. Keiji Ide.....	3
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to Mr. Arthur Chilingarov....	3
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the newly appointed papal nuncio	4
Requiem service for Patriarch Shenouda III	4
Audience granted by His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Direction of the “World Vision”	5
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the demise of composer Alexander Haroutiounyan.....	6

SERMONS

Sermon delivered by Archimandrite Momik Sargsyan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin on the occasion of the feast of St. Gregory the Illuminator’s entry into the dungeon....	8
---	---

RELIGIOUS STUDIES

KARINE GRIGORYAN - Religious rebirth in Russia in the 19 th - 20 th centuries	11
--	----

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

REV. FR. ZAVEN YAZICHYAN - Lousinian dynasty in Cilicia	20
PETROS HOVHANNISYAN - Nikoghayos Adonts as the founder of the Armenian Byzantology	47
EDWARD POGHOSYAN - The recognition process of the newly independent Republic of Armenia from 1990 to 2001.....	58
REV. FR. ZAKARIA BAGHOUMYAN - Exhortations of Archimandrite Kirakos of Yerzenka on the confession of sins	68

ESSAYS

DEACON LEVON YERENJAKYAN - The Armenian Church during the reign of the Zakarians: the issue of the movable altar	95
NORAYR POGHOSYAN - The Monastery of Makeniats according to Ghevond Alishan.....	102
HASMIK AMIRJANYAN - The status of lands pertaining to monasteries in Loree at the end of the 19 th and at the beginning of the 20 th centuries	111

SPIRITUAL READINGS

FR. GHEVOND MAYILYAN - New challenges.....	116
---	-----

LITERARY REVIEW

GEVORG TER-VARDANYAN, DAVID GHAZARYAN - The literary center of Akner and the newly discovered Narek of 1331.....	118
---	-----

BRIEF CHURCH NEWS	143
--------------------------------	-----

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ՊԱՇՏՈՆԱԿԱՆՔ

Ամենայն հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց Տիար Կեյդզի Իդեին.....	3
Ամենայն հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց Արթուր Զիլինգարովին.....	3
Ամենայն հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց պապական նորանշանակ նվիրակին.....	4
Հոգեհանգիստը Շենուդա Գ. Պապրիարքի համար.....	4
Ամենայն հայոց Կաթողիկոսն ընդունեց «Վորլդ Վիժն»-ի ղեկավարության անդամներին.....	5
Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գարեգին Բ. Ամենայն հայոց Կաթողիկոսի խոսքը երգահան Ալեքսանդր Հարությունյանի մահվան առիթով.....	6

ՔԱՐՈՋԽՕՍԱԿԱՆ

Տ. Մոմիկ վարդապետ Սարգսյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Գրիգոր Լուսավորչի մուսոնի փիրապ փոխին մատուցված Ս. Պապարագին.....	8
--	---

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

ԿԱՐԻՆԵ ԳՐԻԳՈՐՅԱՆ - Կրոնական վերածնունդը Ռուսաստանում ԺԹ-Ի. դարերում.....	11
--	----

ՊԱՏՄԱԲԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

Տ. ԶԱՎԵՆ ԱԲԵՂԱ ՅԱԶԻՉՅԱՆ - Լուսինյան արքայադուհինը Կիլիկիայում.....	20
ՊԵՏՐՈՍ ՆՈՎՆԱՆՆԻՍՅԱՆ - Նիկողայոս Արմենցի հայ բյուզանդագիտության հիմնադիր.....	47
ԷՂՈՒՄԴ ԴՈՂՈՍՅԱՆ - Նորանկախ Հայաստանի Հանրապետության ճանաչման ընթացքը 990-2001 թթ.	58
Տ. ԶԱԲԱՐԻԱ ԱԲԵՂԱ ԲԱՂՈՒՄՅԱՆ - Կիրակոս վարդապետ Երզնկացու խրատները մեղքերի խտարովանության մասին.....	68

ՀԱՂՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ԼԵՒՈՆ ՍԱՐԿԱՎԱԳ ԵՐՆՋԱԿՅԱՆ - Հայ Եկեղեցին Զաքարյանների օրոք. Շարժական սեղանի խնդիր.....	95
ՆՈՐԱՅՐ ԴՈՂՈՍՅԱՆ - Մաքենյաց վանքը ըստ Ղ. Ալիշանի.....	102
ՆԱՍՄԻԿ ԱՄԻՐՋԱՆՅԱՆ - Վանքապարկյան հողատիրության կարգավիճակը Լոռիում ԺԸ. դարի վերջին եւ ԺԹ. դարի սկզբին.....	111

ՀՈԳԵՒՈՐ ԸՆԹԵՐՑՈՒՄՆԵՐ

Տ. ԼԵՒՈՆ Դ. ԲԱՆԱՆԱ ՄԱՅԻՆՅԱՆ - Նոր մարտահրավերներ.....	116
---	-----

ԳՐԱԽՕՍՈՒԹԻՒՆ. ՄԱՏԵՆԱԳԻՏՈՒԹԻՒՆ

ԳԵՒՈՐԳ ՏԷՐ-ՎԱՐԴԱՆԵԱՆ, ԴԱԴԻԹ ԴԱԶԱՐԵԱՆ - Ակների գրչության կենտրոնը եւ 1331 թուականի նորայայտ Նարեկը.....	118
--	-----

ԵԿԵՂԵՑԱԿԱՆ ԲԵՄ. ԼՈՒՐԵՐ.....	143
-----------------------------	-----